
Verslag Verkenning 

 

Renswoude (20 april 2020) 

Mw. P.  Doornenbal (burgemeester) 

Mw. I.  Lissenberg (gemeentesecretaris)  

 

 

• Wat is uw visie op uw eigen bestuurlijke toekomst voor de korte en middellange termijn? 

 

Doel voor Renswoude: optimale dienstverlening richting inwoners. Bekeken wat daar voor nodig 

is. Renswoude is na het gestopte herindelingsproces met Woudenberg en Scherpenzeel (2010) een 

samenwerking met Veenendaal aangegaan. Dit is de ‘preferred partner’ van de gemeente. De 

afgelopen tijd is de samenwerking met Veenendaal verder geprofessionaliseerd, door het 

opdrachtgeverschap in de samenwerking verder te versterken. Centraal staat nu de vraag: welke 

zaken kan Renswoude als gemeente zelf doen en voor welke zaken is het beter die onder te 

brengen bij een andere gemeente? Zo is ruimtelijke ordening beter om in eigen organisatie te 

hebben, terwijl bijvoorbeeld ICT en uitkeringen beter bij Veenendaal ondergebracht kunnen 

worden. 

 

Het zwaartepunt zit in de eigen organisatie en Renswoude heeft bedrijfsvoering in eigen huis. 

Voor goede samenwerking is het belangrijk nadrukkelijk te investeren in de organisatie, die regie 

heeft op netwerksamenwerking.  

 

Voor de korte en middellange termijn is dit de gewenste en ook haalbaar geachte situatie. Voor de 

langere termijn kunnen er uitdagingen zijn waardoor andere vormen of oplossingen nodig zijn. 

Deze moeten worden gevonden aan de hand van karakter en omvang van die uitdagingen. Daarop 

wordt nu niet vooruitgelopen. 

 

• Welke rol ziet u in uw eigen bestuurlijke toekomst voor samenwerking met andere 

gemeenten in de regio? Ziet u daar voor de komende jaren nog nieuwe ontwikkelingen in 

voor uw eigen gemeente? 

 

Renswoude heeft een hybride model voor intergemeentelijke samenwerking: een  

dienstverleningsovereenkomst met Veenendaal (met vooral samenwerking op het terrein van 

veiligheid, sociaal domein en ICT), maar daarnaast ook samenwerking met andere partners (bv. 

Regio FoodValley). Vanuit de opgave kijken wie de beste samenwerkingspartner is, met als doel 

een zo goed mogelijke dienstverlening te realiseren richting de inwoners van Renswoude.      

 

De relatie met Veenendaal is goed. Samenwerking bevalt goed, maar wel constant werken aan 

opdrachtgever- en opdrachtnemerschap. Belangrijk dat dit scherp blijft. Er ligt een zakelijke 

overeenkomst onder de samenwerking, maar als er aanvullend snel iets nodig is (zoals capaciteit 

BOA’s) kan dat ook geregeld worden. Daar wordt niet moeilijk over gedaan.  

Pas nadat met Veenendaal gesproken te hebben, zou Renswoude andere partners kunnen kiezen. 

Maar wel in die volgorde. Dat past bij ‘preferred partnerschap’ richting Veenendaal dat 

Renswoude voorstaat.    

 

  



• In welke mate en op welke wijze speelt voor uw eigen bestuurlijk toekomst een wijziging van 

de gemeentelijk indeling mogelijk een rol? 

 

Het is belangrijk dat de overheid zo georganiseerd is dat nabijheid is gewaarborgd. Klein en 

overzichtelijk zijn heeft ook kansen. Je kunt als kleine gemeente de casus centraal stellen, in 

plaats van de kaders. Er zijn wel middelen en mogelijkheden daarvoor nodig.   

 

Organisatieontwikkeling is nooit af. Goed kijken welke ontwikkelingen op je afkomen en hoe je 

die als gemeente het hoofd kan bieden. Herverdeling gemeentefonds zou zo’n uitdaging kunnen 

zijn. Er moet eerst een ontwikkeling zijn, daarna de structuur aan te passen. Niet andersom. Een 

plan B hebben heeft geen zin, want de uitdaging bepaalt de oplossing.  

 

• Welke samenwerkingsrelatie heeft u op dit moment met de gemeente Scherpenzeel? 

Verwacht u voor de komende jaren een verandering in die relatie? Wat zijn uw eigen 

wensen/ideeën daarbij? 

 

Renswoude grenst aan Scherpenzeel, inwoners verhouden zich daartoe. Goede buren, maar de 

gemeenten hebben weinig concreet met elkaar van doen, dat mede komt door de provinciegrens 

die er tussen loopt. Ze komen elkaar vooral tegen in Regio FoodValley. Daarnaast een aantal 

aparte samenwerkingsverbanden, waaronder Stichting Welzijn Ouderen. In dit verband hebben 

gemeenten een subsidierelatie met elkaar, waarbij een mogelijke herindeling met Barneveld wel 

invloed kan hebben op deze samenwerking. Dit vraagt alertheid.  

 

• Hoe zou u op dit moment staan tegenover een mogelijk initiatief om tot verdergaande 

samenwerking met Scherpenzeel te komen? Welke opties en varianten zouden daarbij voor u 

mogelijk bespreekbaar zijn? 

• Hoe zou u op dit moment staan tegenover een mogelijk initiatief tot fusie met de gemeente 

Scherpenzeel (en eventueel andere gemeenten)? 

 

Renswoude heeft een geschiedenis samen met Scherpenzeel en Woudenberg. De uiteindelijk 

voorgestelde herindeling is afgeketst. Ieder is daarna zijns weegs gegaan. Scherpenzeel speelt geen 

prominente rol in de bestuurlijke toekomst van Renswoude. Het politiek draagvlak daarvoor 

ontbreekt.  

 

• Welke gevolgen zou een eventuele herindeling in dit gebied hebben op de bestuurlijke en 

regionale verhoudingen? 

 

Samenwerking in regionaal verband (FoodValley) verloopt goed. Er bestaat een goed evenwicht 

tussen Ede en Veenendaal. Een mogelijke herindeling zal waarschijnlijk een beperkt effect hebben 

op de regionale samenwerking. De nieuwe gemeente Barneveld wordt dan de tweede gemeente 

van de regio en een herindeling zorgt ervoor dat Renswoude als enige kleine gemeente overblijft. 

Per saldo zal dit weinig tot geen negatieve of positieve effecten hebben.  

 

• Wat wilt u mogelijk verder nog meegeven aan het provinciebestuur Gelderland in het kader 

van de voorbereiding van de mogelijke start van een Arhi-procedure rond Scherpenzeel? 

 

De provincie Gelderland doorloopt een precair proces. Alertheid nodig op communicatie-uitingen. 

Wees daar als provincie zorgvuldig in.   

 



Verslag Verkenning (gesprek 21 april 2020) 

 

Veenendaal 

Dhr. G.J. Kats (burgemeester) 

Mw. A. van de Klift (gemeentesecretaris)  

 

 

 

• Wat is uw visie op uw eigen bestuurlijke toekomst voor de korte en middellange termijn? 

 

Veenendaal is een stevige zelfstandige en toekomstbestendige gemeente met een regionaal 

verzorgingsgebied en functie. De schaalomvang van de gemeente biedt een uitstekende  balans 

bestaat tussen expertise in eigen huis en voldoende nabijheid binnen de organisatie en 

daarbuiten.   

 

De gemeente heeft zo’n 67.000 inwoners. Daarmee is Veenendaal de derde stad van de provincie 

Utrecht (vergelijkbaar met Zeist en Nieuwegein) en na Ede de tweede gemeente in de regio 

FoodValley. Het is net iets groter dan Barneveld. Voor de samenwerking in de regio FoodValley 

maakt dat overigens niet uit.   

 

De gemeente heeft momenteel het potentieel om door te groeien tot 70 a 75 duizend inwoners, 

daarna loopt het tegen de gemeentegrenzen aan. Ambitie wel om nog verder door te groeien. 

Verdere groei vraagt om afstemming met omliggende gemeenten.   

 

• Welke rol ziet u in uw eigen bestuurlijke toekomst voor samenwerking met andere 

gemeenten in de regio? Ziet u daar voor de komende jaren nog nieuwe ontwikkelingen in 

voor uw eigen gemeente? 

 

Veenendaal werkt op individuele basis samen met Renswoude, Rhenen en Scherpenzeel, in die 

volgorde wat betreft intensiteit van de samenwerking. De samenwerking is veelal gericht op 

uitvoering, maar er is ook beleidsmatige samenwerking op enkele onderdelen.  

 

Renswoude heeft zich tot Veenendaal gewend na het beëindigen van de beoogde fusie van 

Renswoude, Scherpenzeel en Woudenberg. Renswoude en Veenendaal hebben elkaar toen 

gevonden in een duurzaam partnerschap in samenwerking. Niet om toe te werken naar een fusie, 

daar voelt Veenendaal ook geen noodzaak en behoefte toe. 

 

Veenendaal is tevreden over de samenwerking. De relatie met de samenwerkingspartners is 

buitengewoon goed. Formele basis daarvoor zijn dienstverleningsovereenkomsten, waarbij met 

Renswoude een raamcontract is afgesproken. Recent zijn de overeenkomsten verlengd. 

 

• In welke mate en op welke wijze speelt voor uw eigen bestuurlijk toekomst een wijziging van 

de gemeentelijk indeling mogelijk een rol? 

 

Verdere groeiontwikkeling (>75.000 inwoners) dient in goed overleg met de omliggende 

gemeenten plaats te vinden. Veenendaal is zelf niet uit op fusies, maar staat wel open voor 

ontwikkelingen in de bestuurlijke verhoudingen die de ambitie en positie van Veenendaal kunnen 

ondersteunen.  

 



• Welke samenwerkingsrelatie heeft u op dit moment met de gemeente Scherpenzeel? 

Verwacht u voor de komende jaren een verandering in die relatie? Wat zijn uw eigen 

wensen/ideeën daarbij? 

 

Veenendaal komt Scherpenzeel op bestuurlijk vlak vooral tegen in de FoodValley. Voor de rest 

werkt Scherpenzeel samen met Veenendaal op het terrein van ICT en wordt er momenteel 

samenwerking op belastingen verkend.   

 

• Hoe zou u op dit moment staan tegenover een mogelijk initiatief om tot verdergaande 

samenwerking met Scherpenzeel te komen? Welke opties en varianten zouden daarbij voor u 

mogelijk bespreekbaar zijn? 

 

Veenendaal staat niet onwelwillend tegenover een verzoek voor verdere samenwerking en inkoop. 

Het is wel van belang dat er een zekere relatie is. Als je voor ons kiest, kies je ook echt voor ons 

(‘con amore’). Het is niet  de bedoeling dat er bij Veenendaal geshopt wordt.  

 

• Hoe zou u op dit moment staan tegenover een mogelijk initiatief tot fusie met de gemeente 

Scherpenzeel (en eventueel andere gemeenten)? 

 

Als Scherpenzeel een verzoek doet voor een fusie met Veenendaal zal de gemeente dat open 

overwegen. Daar staat de gemeente zakelijk in. Veenendaal heeft daar geen eigen agenda in, mits 

het past bij eigen inhoudelijke afweging. Feit is wel dat Scherpenzeel niet direct aan Veenendaal 

grenst. Een dergelijk verzoek zou mogelijk iets kunnen betekenen voor de positie van Renswoude. 

Veenendaal is er niet op uit om daar iets in te forceren. Dat moet goed afgewogen worden.     

 

• Welke gevolgen zou een eventuele herindeling in dit gebied hebben op de bestuurlijke en 

regionale verhoudingen? 

 

Bij een fusie van Scherpenzeel met Barneveld, wordt de nieuwe gemeente groter dan Veenendaal 

en daarmee de tweede gemeente van FoodValley. Voor Veenendaal is dat geen probleem. Bij deze 

fusievariant moet er wel iets worden geregeld ten aanzien van de samenwerking die Veenendaal 

heeft met Scherpenzeel op het gebied van ICT en (zoals nu voorzien) belastingen.  

   

• Wat wilt u mogelijk verder nog meegeven aan het provinciebestuur Gelderland in het kader 

van de voorbereiding van de mogelijke start van een Arhi-procedure rond Scherpenzeel? 

 

Belangrijk dat er snel duidelijkheid is. Kies voor een optie die geen langdurig negatief beslag legt 

op de regionale samenwerking en de bestuurlijke verhoudingen in het gebied.   

 

 



Verslag Verkenning 

 

Woudenberg (28 april 2020) 

Mw. T. Cnossen (burgemeester) 

Mw. S. van der Marck (gemeentesecretaris)  

 

 

Afspraken over verslaglegging: GS besluit inzake Verkenning en bijbehorende stukken wordt 

1 week voor publicatie/openbaarmaking aan gemeente Woudenberg verzonden 

Van het gesprek is verslag gemaakt en dit verslag is voor akkoord voorgelegd aan alle aanwezigen. De 

verslagen zullen op een later moment (tijdstip afhankelijk van de besluitvorming over mogelijk te starten 

Arhi-procedure) ook openbaar kunnen worden gemaakt. Burgemeester Cnossen en secretaris Van der Marck  

stellen hierbij als voorwaarde dat de gemeente Woudenberg tijdig  voorafgaand aan openbare publicatie van  

de rapportage Verkenning versterking Bestuurskracht Scherpenzeel en een daarop te baseren GS besluit, 

terzake worden geïnformeerd en in het geval dat er geen GS-besluit tot start van een artikel 8 procedure 

worden gestart hier ook over worden geïnformeerd. Hierdoor kan het college vooraf kennisnemen van de 

stukken en het besluit en de gemeenteraad hierover (vertrouwelijk) informeren alvorens het besluit en 

bijbehorende stukken openbaar worden. Op verzoek van burgemeester Cnossen geeft de heer Louter een 

toelichting op de planning voor dit proces en de te verwachte datum voor besluitvorming over de verkenning 

en de onzekerheden/afhankelijkheden die hier op dit moment nog in zijn. 

 

Deelvragen en beantwoording Gemeente Woudenberg 

 

In het gesprek zijn de volgende deelvragen aan de orde gekomen.  

 
1.  Wat is uw visie op uw eigen bestuurlijke toekomst voor de korte en middellange termijn? 

 

In de beleidsbegroting 2020 heeft de gemeenteraad de strategiekaart vastgesteld. Daarin is verwoord waar 

gemeente Woudenberg voor gaat en voor staat: “Wij staan voor een zelfstandig Woudenberg dat ambitieus, 

efficiënt, en voortvarend aan de slag gaat om het beste te doen voor Woudenberg. We hebben vertrouwen in 

onze inwoners, ondernemers en organisaties. Samen werken we aan een duurzame, sociale, ondernemende 

en veilige toekomst voor ons dorp. Een dorp waar iedereen mee kan doen, we weerbaar zijn, we omzien naar 

elkaar en iedereen zich thuis voelt. Inwoners ervaren de gemeente als een professionele dienstverlener en 

partner. Woudenberg is een financieel gezonde gemeente met oog voor kwaliteit en betaalbaarheid. Een 

gemeente die meedenkt, participeert, stimuleert en faciliteert.”  

 

In 2015 heeft de gemeenteraad de Strategische visie op samenwerking door de gemeenteraad 

vastgesteld. De samenwerking met externe partijen binnen de gemeente Woudenberg kenmerkt 

zich door  het slim en pragmatisch regelen van zaken, het vinden van een  passende oplossing 

voor een specifieke lokale situatie, en het motto dat samenwerken iets praktisch moet opleveren. 

Daarbij is het van belang dat het ‘gevoel’ goed moet zijn. 

 

Een actualisatie van deze nota wordt dit jaar voorgelegd aan de gemeenteraad. De lijst van partijen waarmee 

we op een of andere wijze samenwerken is hierbij onder de loep genomen. Voortdurend stellen we ons 

daarbij de vragen;  

- Zitten we wel aan de juiste overlegtafel? 

- Wat is onze invloed?  

- Wat is de meerwaarde van het overleg? 

- Zijn er alternatieven denkbaar? 

 



Woudenberg is voor wettelijke taken en maatschappelijke opgaven geworteld  in Regio Amersfoort en 

provincie Utrecht. Sinds 1969 werkt Woudenberg samen binnen het Gewest Eemland en de rechtsopvolgers 

daarvan, en sinds 2009 is ook de samenwerking gezocht binnen het Bestuursconvenant Regio Amersfoort op 

beleidsmatige en bestuurlijke samenwerking. In dit convenant zijn de volgende gemeenten 

vertegenwoordigd: Amersfoort, Baarn, Bunschoten, Eemnes, Leusden, Soest, Woudenberg, Barneveld en 

Nijkerk. De samenwerking richt zich op de thema’s sociaal domein (breed), ruimte en wonen, economie, 

toerisme, verkeer en vervoer. De beweging vanuit het Rijk om te werken met regiodeals versterkt dit verder. 

Recente voorbeelden zijn de regiodeals, de woondeals en de Regionale Energie Strategie (RES). Woudenberg 

wordt hierbij ingedeeld in Regio Amersfoort. In de Regio Amersfoort zijn ook de gemeenten Nijkerk en 

Barneveld vertegenwoordigd waardoor er een directe samenhang is met Foodvalley. Waar nodig werkt 

Woudenberg ook thematisch samen met Foodvalley-gemeenten, denk hierbij Aanpak vrijkomende 

agrarische bebouwing. Gemeente Woudenberg maakt voorts onderdeel uit van de Veiligheidsregio Utrecht.  

Tot slot maakt de ligging van Woudenberg op de grens van twee ruimtelijke eenheden (Vallei en Heuvelrug) 

en op de grens van drie bestuurlijke samenwerkingsverbanden (Regio Amersfoort, Food Valley en U10/U16) 

deelname aan verschillende overlegtafels noodzakelijk om de belangen van Woudenberg te kunnen 

behartigen.  

 

Op het gebied van Informatisering en automatisering werkt Woudenberg samen met gemeente Veenendaal. 

In 2020 gaat ook de uitvoering van WOZ-taken over van gemeente Scherpenzeel naar Veenendaal en wordt  

ook BAG/BGT in Veenendaal ondergebracht. Op gebied van HR en werving en selectie werkt Woudenberg 

samen in een regionaal samenwerkingsverband Utrecht-Zuid waar acht deelnemende gemeenten, 

waaronder Woudenberg, vacatures met elkaar uitwisselen en het doel hebben om mobiliteit te bevorderen. 

De medewerkers van deze gemeenten worden als interne kandidaat meegenomen wanneer zij op een van de 

vacatures van de deelnemende gemeenten solliciteren.  

 
2.  Welke rol ziet u in uw eigen bestuurlijke toekomst voor samenwerking met andere gemeenten in de 

regio? Ziet u daar voor de komende jaren nog nieuwe ontwikkelingen in voor uw eigen gemeente? 

 

Woudenberg wenst vast te houden aan de positie die ze heeft te midden van onze andere regiogemeenten. 

Daarnaast wensen wij ook aan te schuiven bij andere omringende regio’s als het gaat om een betere 

belangenbehartiging van Woudenberg bij lokale vraagstukken. Gemeente Woudenberg werkt aan duurzame 

versterking van de samenwerkingsrelaties als dat bijdraagt aan de doelen en opgaven van Woudenberg. 

Woudenberg zet haar huidige samenwerking in Regio Amersfoort, in het gebied Heuvelrug en Vallei, 

thematisch met Foodvalley en op provinciaal niveau in Utrecht voort.  

 

 
3. In welke mate en op welke wijze speelt voor uw eigen bestuurlijk toekomst een wijziging van de 

gemeentelijk indeling mogelijk een rol? 

 

Gemeente Woudenberg werkt aan duurzame versterking van de samenwerkingsrelaties als dat bijdraagt aan 

de doelen en opgaven van Woudenberg. Een wijziging van de gemeentelijke indeling lijkt voor Woudenberg 

geen invloed te hebben op de bestuurlijke en regionale verhoudingen. Woudenberg zet haar huidige 

samenwerking in Regio Amersfoort, in het gebied Heuvelrug en Vallei, thematisch met Foodvalley en op 

provinciaal niveau in Utrecht voort. 

 
4.  Welke samenwerkingsrelatie heeft u op dit moment met de gemeente Scherpenzeel? Verwacht u 

voor de komende jaren een verandering in die relatie? Wat zijn uw eigen wensen/ideeën daarbij? 

 

Gemeenten Woudenberg en Scherpenzeel geven momenteel gezamenlijk uitvoering aan de WOZ-

taken. In 2020 brengen beide gemeenten de uitvoering van de WOZ over naar gemeente 

Veenendaal. Woudenberg, Renswoude en Scherpenzeel werken verder prettig samen bij het 



organiseren van Open Monumentendag en de Veteranendag. Voorts treffen Scherpenzeel en 

Woudenberg elkaar als er sprake van een gezamenlijk belang, denk hierbij bijvoorbeeld aan de 

provinciale wegen die door de gemeenten lopen. De bevolking van de verschillende dorpen en 

kernen in dit gebied (zoals Scherpenzeel en Woudenberg) trekken veel gezamenlijk op in 

maatschappelijk opzicht, zoals onder meer blijkt uit de samenstelling van sportverenigingen in 

het gebied. 

 
5. Hoe zou u op dit moment staan tegenover een mogelijk initiatief om tot verdergaande 

samenwerking met Scherpenzeel te komen? Welke opties en varianten zouden daarbij voor u 
mogelijk bespreekbaar zijn? 

 

Woudenberg wenst vast te houden aan de positie die ze heeft te midden van onze andere 

regiogemeenten. Daarnaast wensen wij ook aan te schuiven bij andere omringende regio’s en 

overlegtafels als het gaat om een betere belangenbehartiging van Woudenberg bij lokale 

vraagstukken.  

 

 
6. Hoe zou u op dit moment staan tegenover een mogelijk initiatief tot fusie met de gemeente 

Scherpenzeel (en eventueel andere gemeenten)? 

 

Gemeente Woudenberg werkt aan duurzame versterking van de samenwerkingsrelaties als dat 

bijdraagt aan de doelen en opgaven van Woudenberg. Gelet op de huidige beperkte samenwerking 

met gemeente Scherpenzeel lijkt een fusie van Scherpenzeel  voor Woudenberg geen  invloed te 

hebben op de bestuurlijke en regionale verhoudingen. Woudenberg zet haar huidige 

samenwerking in Regio Amersfoort, in het gebied Heuvelrug en Vallei, thematisch met Foodvalley 

en op provinciaal niveau in Utrecht voort.  

  

 

 
7. Welke gevolgen zou een eventuele herindeling in dit gebied hebben op de bestuurlijke en regionale 

verhoudingen? 

 

Gelet op de huidige beperkte samenwerking met gemeente Scherpenzeel lijkt een eventuele herindeling voor 

Woudenberg geen invloed te hebben op de bestuurlijke en regionale verhoudingen. Woudenberg zet haar 

huidige samenwerking in Regio Amersfoort, in het gebied Heuvelrug en Vallei, thematisch in Foodvalley en 

op provinciaal niveau in Utrecht voort.  

 

 
8. Wat wilt u mogelijk verder nog meegeven aan het provinciebestuur Gelderland in het kader van de 

voorbereiding van de mogelijke start van een Arhi-procedure rond Scherpenzeel 

 

Woudenberg hecht aan een zorgvuldige procedure. Daar waar Woudenberg hierin belanghebbende is, wenst 

zij ten allen tijde tijdig (vooraf) en volledig geïnformeerd te worden. Zie hiervoor bovenstaande passage over 

besluitvorming en openbaarmaking van de rapportage Verkenning versterking bestuurskracht Scherpenzeel.  

 



Verslag Verkenning (gesprek 28 april 2020) 

 

Ede 

Dhr. R. Verhulst (burgemeester) 

Dhr. R. Groen (gemeentesecretaris)  

 

 

 

• Wat is uw visie op uw eigen bestuurlijke toekomst voor de korte en middellange termijn? 

 

Ede is een stevige zelfstandige gemeente, met een regionaal verzorgingsgebied en functie. Ede is 

welvarend, met vitale voorzieningen.  De gemeente heeft momenteel meer dan 115.000 inwoners 

en groeit door. In de regio IS veel werkgelegenheid, de gemeente ligt centraal in het land en 

midden in het groen. Dat maakt Ede een aantrekkelijke woongemeente. De gemeente kan de 

komende jaren qua groei en ontwikkeling in eigen ruimtebehoefte voorzien en heeft mede daarom 

geen agenda op het terrein van wijziging van de gemeentelijke indeling. 

 

• Welke rol ziet u in uw eigen bestuurlijke toekomst voor samenwerking met andere 

gemeenten in de regio? Ziet u daar voor de komende jaren nog nieuwe ontwikkelingen in 

voor uw eigen gemeente? 

 

Ede is de grootste gemeente van de Regio FoodValley. Dat brengt bepaalde verantwoordelijkheid 

en rol met zich mee. De uitgangspositie van de regio is goed. Van belang dat de regionale 

samenwerking goed is. Ede kan desgewenst andere gemeenten faciliteren indien daar bij die 

gemeenten behoefte aan is en zal daarin een zakelijk-functionele afweging maken.  

 

• In welke mate en op welke wijze speelt voor uw eigen bestuurlijk toekomst een wijziging van 

de gemeentelijk indeling mogelijk een rol? 

 

Voor de opgaven van Ede hoeft er geen wijziging plaats te vinden van de gemeentelijke indeling.   

 

• Welke samenwerkingsrelatie heeft u op dit moment met de gemeente Scherpenzeel? 

Verwacht u voor de komende jaren een verandering in die relatie? Wat zijn uw eigen 

wensen/ideeën daarbij? 

 

Ede en Scherpenzeel maken allebei onderdeel uit van de Regio FoodValley en participeren ook in 

een aantal andere formele (en informele) samenwerkingsverbanden (zoals jeugdzorg en 

veiligheidsregio).  

 

De gemeente ede voert een aantal taken uit voor andere organisaties:  het ‘host’ bijvoorbeeld het 

bedrijfsbureau van de GR FoodValley en voert op basis van dienstovereenkomsten taken uit op 

het gebied van belastingen (voor twee andere gemeenten) en archieftaken. Dit betreft niet 

Scherpenzeel. 

 

Hoe zou u op dit moment staan tegenover een mogelijk initiatief om tot verdergaande 

samenwerking met Scherpenzeel te komen? Welke opties en varianten zouden daarbij voor u 

mogelijk bespreekbaar zijn? 

 

Ede staat open om taken op zich te nemen voor Scherpenzeel. De gemeente heeft daar een 

positieve grondhouding in.  



Het is van groot belang dat Scherpenzeel van te voren specifiek aangeeft wat de gemeente nodig 

heeft/wenst. Dan kan de gemeente Ede berekenen wat de kosten zijn van deze samenwerking.  

 

Het gaat daarbij om inkoop, waarbij Ede uitgaat van een totaalpakket. Dit houdt in dat: 

1. Elke dienst (ICT, archivering, etc.) in zijn geheel moet worden afgenomen. Dus grosso 

modo dezelfde ondersteuning zoals dat voor de eigen organisatie is.   

2. Ede voor bedrijfsvoering de enige samenwerkingspartner is van Scherpenzeel. Het is niet 

de bedoeling dat er geshopt wordt tussen gemeenten. 

 

De samenwerking op de bedrijfsvoering zal wel enige standaardisatie en systematisering vragen 

van Scherpenzeel. Er blijft wel ruimte voor beleidsmatige ‘couleur locale’.  

 

• Hoe zou u op dit moment staan tegenover een mogelijk initiatief tot fusie met de gemeente 

Scherpenzeel (en eventueel andere gemeenten)? 

 

Dat is nooit gevraagd en de gemeente Ede heeft daar geen behoefte toe. Ook is het onpraktisch, 

omdat de gemeenten niet aan elkaar grenzen.     

 

• Welke gevolgen zou een eventuele herindeling in dit gebied hebben op de bestuurlijke en 

regionale verhoudingen? 

 

Bij een fusie van Scherpenzeel met Barneveld, wordt de nieuwe gemeente iets groter. Dat zal per 

saldo geen positieve of negatieve effecten hebben op de regionale samenwerking en de onderlinge 

verhoudingen tussen Ede en Barneveld.  

  

• Wat wilt u mogelijk verder nog meegeven aan het provinciebestuur Gelderland in het kader 

van de voorbereiding van de mogelijke start van een Arhi-procedure rond Scherpenzeel? 

 

Belangrijk dat er snel duidelijkheid is. Kies voor een optie die geen langdurig negatief beslag legt 

op de regionale samenwerking en de bestuurlijke verhoudingen in het gebied.   

 

 



VERSLAG GESPREK REGIONALE VERKENNING I.V.M. BESTUURSKRACHT 

SCHERPENZEEL 

Dit verslag is gebaseerd op het bestuurlijk overleg dat op 12 mei 2020 is gevoerd, aangevuld met informatie 

uit andere contacten/bronnen. De verslaglegging is geordend langs de vraagstelling (groepsgewijs) uit de 

brief van GS van 8 april inzake de regionale verkenning. 

 

Visie op bestuurlijke toekomst Barneveld en regionale samenwerking (algemeen) 

Barneveld beschouwt zichzelf als een zelfbewuste en bestuuurskrachtige gemeente die veel en graag 

samenwerkt met andere gemeenten, daar waar het de belangen van de Barneveldse inwoners, instellingen 

en ondernemers ondersteunt. Barneveld is constructief partner in de Regio Food Valley en voor wat betreft 

Ruimtelijke ontwikkeling, mobiliteit en op economische onderwerpen in de Regio Amersfoort en heeft 

daarnaast diverse samenwerkingsverbanden en -afspraken met partnergemeenten op verschillende 

taakgebieden.  

 

Voor Barneveld speelt wijziging van de gemeentelijke indeling vanuit eigen motieven en de visie op de eigen 

bestuurlijke toekomst op dit moment geen rol. Wel staat Barneveld open en constructief tegenover 

initiatieven van de buurgemeente Scherpenzeel, mits en voor zover het daarmee ook de belangen van 

Barneveld en van de Barneveldse inwoners kan dienen.  

 

Relatie met Scherpenzeel nu en in de toekomst 

Met de gemeente Scherpenzeel heeft Barneveld een goede samenwerkingsrelatie in diverse verbanden 

(Regio Food Valley, Bureau Zelfstandigen, Rekenkamercommissie). Daarnaast wordt op diverse 

onderwerpen en taken situationeel samengewerkt, waarbij Barneveld probeert een “goede buur” te zijn voor 

die taken waarin Scherpenzeel soms beperkte ambtelijke capaciteit beschikbaar heeft. De werkrelatie daarin 

is goed.  

Barneveld neemt waar dat er in Scherpenzeel sinds 2019 een afweging plaatsvindt over de versterking van 

de bestuurskracht, waarbij fusie met Barneveld als een van de mogelijke scenario’s wordt geacht. Al ruim 15 

jaar vindt er een discussie plaats over de bestuurskracht van de gemeente Scherpenzeel. Sinds het 

verschijnen van het provinciale rapport van de commissie De Graaf “Sterk Bestuur” in 2015 is deze weer 

geactiveerd. Daarbij is ook een variant voor een fusie met de gemeente Barneveld als een van de mogelijke 

scenario’s op tafel gekomen. Vanuit Barneveld is tweede helft 2019 open en constructief meegedacht 

daarover door middel van het aanleveren van informatie en het voeren van ambtelijk overleg om dit 

scenario zo helder mogelijk te krijgen. Daarbij zijn overigens niet alle inzichten vanuit Barneveld in de 

afweging van de gemeenteraad van Scherpenzeel in december 2019 meegenomen; dit is de 

verantwoordelijkheid van de gemeente Scherpenzeel.  

 

Vanuit Barneveld is nog geen bestuurlijke uitspraak gedaan over de wenselijkheid van een fusie met 

Scherpenzeel; wij wachten daartoe het initiatief af van andere partijen. Wel gelden voor Barneveld enkele 

randvoorwaarden om een fusie met Scherpenzeel serieus te willen overwegen:  

• Stevig draagvlak voor een fusie, zowel in Scherpenzeel als Barneveld; 

• Snelle duidelijkheid en compact proces (afronding per 1-1-2023); 

• Geen grote en tijdrovende reorganisatie van de huidige Barneveldse organisatie; dus voorkeur voor 

een zgn. “lichte samenvoeging”; 

• Duidelijke identificatie van pluspunten voor Barneveld van een eventuele herindeling; 

• Adequate en tijdige betrokkenheid van de gemeenteraad.  

 

Barneveld is desgewenst ook bereid om op andere manieren bij te dragen aan de versterking van de 

bestuurskracht van Scherpenzeel. De vorm daarvan is allereerst aan Scherpenzeel te bepalen. Verdergaande 



ambtelijke samenwerking is daarbij bespreekbaar in een zakelijk dienstverleningsmodel dat ook de 

bestuurskracht van Barneveld dient. Een ambtelijke fusie is voor Barneveld niet bespreekbaar zonder 

eindperspectief van een bestuurlijke fusie.  

 

Gevolgen mogelijke fusie Scherpenzeel-Barneveld 

Duidelijk gesteld moet (nogmaals) worden dat Barneveld hier zelf geen initiatief in wil en zal nemen, doch 

wel open en constructief staat ten opzichte van initiatieven van Scherpenzeel en/of Provincie. Indien het tot 

een dergelijke fusie zou komen verwacht Barneveld dat die geen grote veranderingen zal geven in de 

regionale samenwerking en/of de bestuurlijke verhoudingen. Vermindering van het aantal gemeenten zal 

mogelijk een licht positief effect geven, maar de houding en opstelling van Barneveld zal in  principe niet 

veranderen en die van andere gemeenten naar verwachting ook niet.  

 

Overige aspecten mogelijk Arhi-proces 

Barneveld wil nogmaals benadrukken het belang om de gemeenteraad goed te betrekken bij het proces en 

de meerwaarde voor (de inwoners van Barneveld) goed te benoemen. Barneveld  spreekt de wens uit dat het 

proces zo wordt ingericht dat – hoe de uitkomst ook is  – de bestuurlijke relaties en regionale bestuurlijke 

verhoudingen niet worden verstoord.  


